
Diernæs Strand Kystsikringslag 
Spørgetime 

 
Vi har nu nået et punkt, hvor vi får et dige: 

• Haderslev Kommune har accepteret et samarbejde om diget baseret på et kommunalt 
fællesprojekt. 

• Haderslev Kommune har givet os en garanti, så vi kan optage et lån til etablering af diget i 
Kommune Kredit 

• Lånet er så godt som etableret. 
• De involverede har på en ekstraordinær generalforsamling godkendt lånet og fået 

informationer om de foreløbige planer. 
• Vi har i lang tid haft et oplæg til et projekt, der er baseret på et samarbejde med Haderslev 

Kommune, hvor projektet er det mest optimale projekt med hensyn til tidsplan og 
omkostninger. 

• Projektet er gennemgået med Kystdirektoratet og Haderslev Kommune. Denne gennemgang 
gav ikke anledning til ønsker om ændringer, kun gode råd til den fremtidige projektering og 
afvikling af projektet. 

 
Nu er vi kommet til et punkt, hvor udtrykket ”det lange seje træk” giver mening. 
Vi skal have kontraheret med en rådgiver, og så skal vi i fællesskab med Haderslev Kommune få 
lavet alle de nødvendige tegninger, dokumentationer etc. for at få lov til at etablere diget. 
Realistisk vil det tage op mod 1½ år. Dette er inklusive en lokalplan, der tager ca. 1 år at få 
etableret. 
 
Vi kan holde jer underrettet med mødereferater og mere eller mindre forståelige rapporter. Får vi det 
læst? 
 
Jeg foreslår en form for ”spørgetime” som i Folketinget. 
Jeg vil være til stede på Diernæs Strandby 139 hver søndag fra kl. 15.00 i juli måned. Fra August vil 
jeg være til stede den første søndag i hver måned fra kl. 15.00 også på Diernæs Strandby 139. 
Ideen er, at I kommer forbi, hvis I mangler informationer eller har forslag til projektet. 
 
Jeg vidste intet om etablering af diger sidste år, men har gennem arbejdet med projektet fået indblik 
i dette arbejde. 
Jeg kan ikke ændre regler og love, men tage forslag og ideer med til møderne med vores rådgiver 
og Haderslev Kommune. 
 
Jeg har det sidste år blandt anden lært: 

1. Stykket mellem husene og selve sandstranden er ikke bare et hybenbevokset område Det er 
en fredet strandeng (man kan få hjælp af Google ved at søge på fredet strandeng §3). 
Stykket op mod de første grunde ligner mere haver end en strandeng flere steder, så vi håber 
på/regner med, at der kan kompenseres for etablering af et dige der. 

2. Der er op mod 70 planter og gevækster på strandengen. Ingen er fredet, men det skal 
beskrives hvordan vi bevarer planterne under opførelse af diget og efter etableringen. 

3. Mine observationer gennem over 50 år på området har minimal værdi. Alt skal undersøges 
og dokumenteres af professionelle.  
Jeg har aldring set en strandtudse på strandengen. Vores rådgiver undersøger for tiden for 
strandtudser på strandengen. Da jeg talte med hende, havde hun intet spor af strandtudser set 



– OK ikke mærkeligt. 
Det bliver nu dokumenteret, at der højst sandsynligt ikke er strandtudser på strandengen. 
Det giver mening, når man får at vide, at projektet bliver sendt ud til høring hos 
naturbeskyttelsesorganisationer. 
Hvis nu Danmarks Naturfredningsforening spørger til strandtudser, kan der svares, at vores 
specialister ikke har fundet strandtudser i området. Her vil mine udsagn anses for helt 
ubetydelige. 

4. Når jeg skal bruge en elektriker, ringer jeg efter en, som jeg har tillid til. Sådan er det ikke 
her. Arbejdet skal defineres og beskrives, og så skal den bedst kvalificerede/billigste vælges. 
Det giver mening, når Kommunen bruger vores fælles penge til at rådgive og hjælpe, så 
Haderslev Kommune til sidst kan godkende projektet, så vi ikke får problemer fremover – 
alt er lavet efter regler og love. 

 
Det er umiddelbart ”langhåret”, men når man kommer ind i systemet giver det meste mening. 
 
De ovennævnte møder skulle gerne resultere i, at vi får de bedste løsninger så billigt som 
muligt – rettidig omhu! 
 
                                                           20.05.2025      Jeppe Fredslund 
 
   
 
  


